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Editorial 
LGTBIQA+. Lesbiana, Gay, Trans, Bisexual, Intersexual, Queer, 
Asexual i tots els qui estan per arribar. Les sigles creixen any rere 
any a mesura que ho fa el coneixement i l’experiència humana. 
En paral·lel a aquesta expansió sense precedents, fomentada per 
la lluita col·lectiva i estesa arreu del món per garantir-se el dret a 
existir i per la llibertat de pensament i d’expressió, altres sigles 
voldrien reduir-ho tot a un. Negar totes les formes de vida que no 
siguin la prototípica d’un home blanc i occidental, heterosexual, 
espanyol i de classe mitjana-alta. Ara, havent irromput en les quatre 
capitals de província catalanes i en un total de 76 consistoris 
catalans (en unes eleccions on gairebé la meitat dels electors no 
van votar), cal parlar-ne. La ultradreta de Vox va penjar recentment 
una lona (coneguda com a “lona de l’odi”) en una façana d’un edifici 
de Madrid on es mostrava una mà que llençava a una paperera la 
bandera LGTBIQA+ i la feminista, l’estelada, així com el símbol de 
l’Agenda 2030, junt amb la bandera comunista i el símbol okupa. 
L’han retirat després que la Junta Electoral ho ordenés, però el 
missatge ha estat inequívoc: involució i uniformitat. U, sempre.
Estem en un moment de la història en què el pensament binari que 
històricament ha dividit la societat -entre ‘dalt’ i ‘baix’- s’esfondra 
com un fals teló, donant espai a noves identitats i formes d’expressió 
que superen el dualisme limitant de la feminitat i la masculinitat, 
substituït per un pensament transversal que troba noves formes 
d’aliances inèdites en la història. Davant la pluralitat assolida a través 
d’un debat i consens estès al llarg dels segles, els reaccionaris 
s’escandalitzen superats per una complexitat aclaparadora que no 
es veuen capaços d’afrontar i que es neguen a acceptar. És molt 
més fàcil comprendre i governar un Estat uniforme i immutable, 
o “monocultural i mononacional”,  tal com ho anomena Carles 
Ferreira, un dels primers estudiosos del fenomen. Per això, perquè 
no pot aportar absolutament res de nou, el discurs de l’extrema 
dreta no és constructiu, sinó que es defineix en oposició a tot allò 
existent fins al moment. Les expressions “supressió”, “prohibició”, 
“reducció”, “simplificació”...  són recurrents al llarg de tot el seu 
programa. La ultradreta no crea, destrueix, perquè no s’ha nodrit 
mai de cap coneixement per fer cap altra cosa.
Vox, un cultisme que faria referència al terme arcaic de ‘veu’, en llatí i 
en singular, referint-se a una sola i única veu que pretén silenciar les 
altres, és literalment un partit miserable. Del mateix llatí, miserabilis, 
“d’una pobresa extrema”, “abatut, sense valor ni força”, “desgraciat, 
infeliç”, “que pot causar compassió”. A la majoria de nosaltres, en la 
mesura que ens trobem immersos en qualsevol causa social que 
ens toqui més o menys de prop, no ens en despertaran pas gens, de 
compassió. Però molt probablement, l’únic motiu pels quals rebin 
vots sigui per aquesta última raó, concretament, per part d’aquells 
qui hi empatitzen perquè mai no els han ensenyat -o simplement 
no han après-, per desgràcia, que ells tenien dret també a lluitar per 
les seves causes. A construir la vida que desitjaven, a enriquir-se 
amb nous coneixements i expandir la seva experiència. Enfront 
d’aquest reduccionisme brutal, trist tant pels qui l’imposen com 
pels qui el sofreixen, que any rere any apareguin noves identitats 
a un ritme sense precedents a la història d’Occident, no pot sinó 
esperançar-nos. Les sigles LGTBIQA+, que ens marquen el camí 
a tots, es presenten com el refugi més ferm i prometedor de la 
dignitat humana.
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D
esprés de les eleccions municipals del 28 de 
maig, Fèlix Larrosa va ser elegit nou paer en 
cap de Lleida en el ple municipal celebrat el 
passat 17 de juny.

Larrosa va rebre el suport dels 9 regidors 
del seu grup polític, el Partit dels Socialistes 
de Catalunya-Units per Avançar i, com que 

cap candidat va obtenir la majoria absoluta, va ser escollit 
alcalde com a cap de llista de la candidatura amb més vots 
a les eleccions municipals.

“Diàleg, mà estesa i generositat”

El seu primer discurs com a Paer en cap , Larrosa va marcar 
com a grans prioritats del nou mandat el reforç de la 
capitalitat i l’autoestima de la ciutat, augmentant la seva 
àrea d’influència, i la consolidació de Lleida com a capital 
de l’agroalimentació, la innovació, la logística, el comerç, el 
turisme, la cultura i el patrimoni.

Larrosa va remarcar la necessitat d’arribar a consensos “de 
la mà del diàleg, la mà estesa i la generositat” i en pro d’”una 
Lleida capital, que vol anar de la mà amb el territori i que 
també mira cap a l’Aragó, l’Ebre, el Cantàbric, el Mediterrani 
i Europa”.

En aquest sentit, Larrosa es va referir a un lideratge 
“fort i estable” per afrontar els reptes de la ciutat, i va 
reconèixer. també, l’experiència dels alcaldes que l’han 
precedit, assegurant que “no hi ha més honor que servir a 
la comunitat quan un lleidatà o lleidatana és escollit Paer 
en cap a Lleida”: “Antoni Siurana, Manel Oronich, Àngel Ros 
i Miquel Pueyo; teniu tot el meu respecte”, va manifestar.

Una Lleida referent 

El nou alcalde va fixar una gran fita com a objectiu, com és la 
consecució que la Seu Vella esdevingui Patrimoni Mundial 
de la Unesco.

Larrosa també va anunciar que durant els pròxims dies 
presentarà les 100 primeres mesures de govern, que aniran 
en la línia de construir una ciutat més pròspera, saludable, 
justa, endreçada, neta i segura.

“Vull compartir amb vosaltres les ganes de projectar la 
nostra ciutat fins a mig camí de l’infinit, com deia Magí 
Morera, i implicar-vos en aquest procés. I vull fer-ho 
animant-vos a participar en la presa de decisions i per 
afrontar plegats els reptes que també tenim al davant: el 
repte demogràfic, el repte climàtic, el repte territorial i el 
repte econòmic”, va declarar el nou alcalde.

REDACTORS Equip de redacció   FOTOGRAFIES Mario Gascón

Fèlix Larrosa, nou alcalde de Lleida: 
“Seré l’alcalde de totes i tots”
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“Al peu del carrer”

Al llarg del seu discurs, el paer en cap es va 
mostrar proper i agraït amb la ciutadania, 
tant per la seva confiança com per la seva 
col·laboració que, en els darrers anys, l’ha 
fet “una persona millor preparada per ser 
alcalde de Lleida”. Així, va assegurar que 
serà “l’alcalde de totes i tots”, i va apel·lar 
a tots els regidors i regidores, lleidatans 
i lleidatanes, perquè “construïm plegats 
la Lleida que volem”, advocant perquè 
“estiguem al peu del carrer i escoltem 
activament la ciutadania”.

Larrosa va esbossar una Paeria 
“ a m a b l e  i  e m p à t i c a  a m b  l e s 
idees que tenen les persones per 
emprendre els seus projectes” , 
així com “sensible i amatent a les 
necessitats dels lleidatans i de les 
lleidatanes”.  En aquesta mateixa 
línia, es va comprometre a trobar-se 
amb el veïnat de carrer i als barris i a 

tenir la porta del consistori ben oberta a 
la ciutadania.

A més a més, va assenyalar un model 
de governança que involucri de forma 
transversal la ciutadania en la definició del 
futur de la ciutat, apostant per “avançar en 
polítiques que afavoreixin l’emprenedoria, 
l’ocupació i que permetin l’emancipació” 
dels joves i per aprofitar la saviesa de les 
persones grans per a “construir el nou 
Pacte per al Civisme i en un millor model 
de convivència per a Lleida”.

Amb el suport de:
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És elèctric el cotxe que busques?
Descobrim amb el gerent de Servisimó, Francesc Pua, a quin perfil 
escau aquest tipus de vehicle i els avantatges que ofereix avui dia

REDACTOR Jordi Vinuesa   FOTOGRAFIES Jordi Vinuesa

E
 l futur de la indústria automobilística passa pel 

cotxe elèctric, però encara queda camí per fer-lo 
un vehicle de present. L’atractiu més significatiu 
d’aquest tipus de vehicles és la seva petjada 
ecològica i les emissions de CO2 que generen 
un cop fabricats: mentre que els vehicles de 
combustió augmenten la seva empremta cada 

vegada que circulen per la carretera, els elèctrics no ho fan.

Tanmateix, la transició cap al cotxe elèctric ha de ser gradual. 
Aquesta passa pel treball conjunt amb l’administració, que 
ha “d’implementar més punts de càrrega a les poblacions” i 
“ampliar les ajudes, que moltes vegades queden limitades”, 
ja que aquest tipus de vehicles tenen preus elevats per la 
seva tecnologia puntera, assegura el gerent de Servisimó, 
Francesc Pua.

En la recerca del cotxe ideal, des de Servisimó ofereixen 
un assessorament per a orientar al client automobilístic 
en la seva presa de decisions. El gerent del concessionari, 
present a Igualada, Tàrrega i Mollerussa, destaca 
que, per poder recomanar un vehicle a un client, sigui 
elèctric o sigui de combustió, cal conèixer “com i per 
a què l’utilitzarà, així com les seves necessitats de 
desplaçament”.

A qui pot interessar, doncs, un vehicle elèctric? Francesc 
Pua explica que haurà de ser una persona que disposi 
d’un aparcament privat amb la infraestructura elèctrica 
necessària per poder abastir al cotxe de càrrega, que 
sigui conscient de l’autonomia —ara per ara, limitada— 
del vehicle i pugui planificar els viatges amb relació a les 
estacions de recàrrega que hi ha a les carreteres.
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Actualment, és evident que l’elèctric no és un vehicle per a 
tothom. Tanmateix, Pua subratlla que hi ha un vehicle per 
a cada client i destaca que els “cotxes de gasolina i dièsel 
d’ara no són els mateixos que anys enrere, ja que disposen 
de moltes millores tecnològiques que en redueixen la seva 
petjada”. De fet, el concessionari disposa d’un dièsel amb 
etiqueta ECO.

El futur de l’automoció elèctrica demana augmentar els 
punts de càrrega, millorar-ne el finançament, facilitar-
ne la transició afavorint la millora de les infraestructures 
que es necessiten i millorar-nel’autonomia i el seu cost de 
producció per fer-lo més econòmic. A més, s’ha de facilitar 
el canvi devehicles vells, més contaminants, cap a nous o 
seminous i, així, reduir emissions a curt i mitjà termini.

Des del concessionari 
Servisimó aposten pels 
models ID de Volkswagen, 
que són 100% elèctrics
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La cultura catalana es mostra al món
La ciutat austríaca de Villach rep més de 20 agrupacions de cultura 

catalana, 3 de les quals de Lleida, per donar a conèixer el folklore català 
de la mà del 35è Aplec d’ADIFOLK

E
ls dies 16, 17 i 18 de juny de 2023, s’ha celebrat 
a la ciutat austríaca de Villach (Caríntia) el 
35è Aplec Internacional de folklore i cultura 
popular catalana impulsat per l’Associació 
per la Difusió del Folklore (ADIFOLK). Uns 
600 participants de més de 20 agrupacions 
de cultura catalana s’han desplaçat fins a 

Villach per mostrar les tradicions festives de Catalunya. 
Els veïns i les veïnes de la ciutat austríaca han pogut 
gaudir durant els tres dies d’una gran festa amb diverses 
cercaviles, ballades de sardanes, cantades, espectacles de 
foc i moltes mostres més de cultura catalana.

Enguany, el Lleó de Lleida del Grup Cultural Garrigues 
(Segrià), la colla Fonts de Valldans de Ponts (Noguera) i 
l’acabat de néixer Drac Asparrac de Tragó de Segre de 
l’Associació Festiva i Cultural de Tragó (Alt Urgell) han estat 
els escollits de les terres de Lleida per a representar la 
cultura catalana a l’Estat austríac. Aquestes agrupacions 
s’han unit a altres catalanes amb l’objectiu comú de 
mostrar i donar a conèixer la cultura popular catalana més 
enllà de les nostres fronteres.

També hi ha participat el pubillatge català, amb la parella de 
les comarques Lleidatanes. Tots ells han destacat l’”orgull” 
de ser partícips d’aquesta mostra internacional i poder 
difondre la cultura de Catalunya arreu.

Des de l’any 2016, l’Aplec se celebra dins d’un esdeveniment 
local de la població internacional que acull els actes i, per 
tant, no té una data fixa. A Villach s’ha celebrat els dies 
16, 17 i 18 de juny de 2023, coincidint amb la festivitat del 
solstici d’estiu.

L’Associació per la Difusió del Folklore

L’ADIFOLK és una associació sense ànim de lucre que va 
néixer l’any 1972 a Barcelona amb l’objectiu de potenciar 
i dinamitzar la cultura popular. El primer esdeveniment 
que va donar a llum l’associació van ser les Jornades 
Internacionals Folklòriques (JIF), que enguany “fa 51 anys 
ininterromputs que se celebren portant grups de dansa i 
música tradicional d’arreu del món a Catalunya”, apunta el 
president d’ADIFOLK, Ivan Besora. 

Més tard, l’any 1988, ADIFOLK va crear l’Aplec Internacional 
“amb la idea de promoure la cultura catalana a l’exterior”, 
indica Besora. El primer Aplec es va celebrar a Àmsterdam 
amb la sardana com a única protagonista. Tanmateix, des 
de la seva quarta edició, l’Aplec Internacional ha incorporat 
altres manifestacions culturals catalanes.

Enguany hi ha participat tres agrupacions musicals, dos 
grups de balls de seguici, tres figures de bestiari festiu, 
tres colles sardanistes, dues corals, una colla de diables, un 
esbart, quatre grups de gegants i capgrossos, el Pubillatge 
Nacional de Catalunya (i de les quatre províncies), la 
Federació Catalana de Joc Tradicional i la Companyia de 
Jocs l’Anònima.

Les agrupacions participants es presenten de manera 
voluntària.  Un cop presentades les candidatures, 
l’organització fa una selecció de les colles que participaran 

REDACTOR Jordi Vinuesa   FOTOGRAFIES Jordi Vinuesa
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APLEC

El Lleó de Lleida, 
el Drac de Tragó 
i la colla Fonts 
de Valldans han 
representat a 
Lleida a Austria

en l’Aplec. “Es busca que les colles que vinguin representin 
al màxim d’àmbits i territori possible”, així com “intentar 
equilibrar el nombre de persones”, subratlla el president 
d’ADIFOLK.

La representació lleidatana

L’expedició del Lleó de Lleida, una de les 3 entitats 
participants de la demarcació, ha estat formada per 12 
persones, de les 15 que normalment estan actives a 
l’agrupació. Des del 2006, el Grup Cultural Garrigues ha 
format part de diferents Aplecs Internacional amb les 
seves agrupacions. Enguany, és el segon cop que el Lleó 

de Lleida hi participa, ja va estar present a Grenoble l’any 
2011. 

Poder divulgar i donar visibilitat a la cultura catalana 
arreu del món és un dels objectius del grup de la capital 
del Segrià. Segons apunta el gerent del Grup Cultural 
Garrigues i membre de l’expedició, Enric Figueres, “és 
un orgull poder representar la ciutat de Lleida, les terres 
de Ponent i el país amb el bestiari festiu i de protocol” 
en actes com l’Aplec. Des del Grup destaquen que ha 
estat una experiència molt positiva, amb una bona 
implicació conjunta entre “ciutadania, administracions i 
participants”.
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Per la seva banda, l’Associació Festiva i Cultural de Tragó ha 
participat en la 35a edició de l’Aplec Internacional amb el Drac 
Asparrac de Tragó de Segre, que es va crear l’any 2022. Així, s’ha 
desplaçat a Villach una comitiva de 10 persones de les 15 habituals 
(més de 30 a tota l’associació). Alguns dels membres de la colla 
ja havien participat en altres edicions de l’Aplec amb diferents 
formacions, però l’Asparrac és el primer any que hi participa. El 
secretari de l’Associació Festiva i Cultural de Tragó i membre de 
l’expedició, Èric Bach Marqués, destaca l’“orgull”, que ha estat 
formar-hi part i apunta que “hi ha hagut molt bona comunió entre 
tots els grups participants”. ”Participar en l’Aplec no només és 
exportar la cultura del país, sinó que també és una oportunitat per 
gaudir d’altres cultures i maneres de fer”, assegura el secretari.

La colla Fonts de Valldans de Ponts també ha participat en aquest 
Aplec Internacional amb 21 dels 30 dansaires que són a la colla. 
Aquesta agrupació sardanista uneix persones de diferents 
comarques de Lleida, l’Alt Urgell, Noguera, Segarra, Pla d’Urgell, 
Segrià i Urgell, segons repassen el cap de la colla, Joan Cardenyes 
i Reig, i la dansaire Maria Àngels Vilella, ambdós membres també 
de l’expedició.

La colla ha participat en tres edicions prèvies de l’Aplec: Perpinyà 
(2016), Manresa (2018) i Alguer (2021). “És un gran orgull, perquè no 
tothom pot venir. És un honor ser els representants de Catalunya 
i, més concretament, de Lleida en un esdeveniment com aquest”, 
expliquen, alhora que asseguren haver-se sentit ”molt acollits”.

Així mateix, l’hereu de les comarques de Lleida, Marc Vilà Riba 
(Solsona), i la pubilla de les comarques de Lleida, Aina Ponté Codina 
(Raïmat), han representat també la terra ferma als diferents actes 
de l’Aplec. “És un gran honor poder estar aquí, perquè no tothom 
té l’oportunitat de poder venir i donar a conèixer la cultura del país 
i del pubillatge”, apunten els joves.

Consulta la galeria de 
fotografies de l’Aplec:
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Marc Díaz: “És primordial que 
el club on vagi sigui ambiciós”
Marc Díaz (Mollerussa, 1996) s’estrenava aquesta temporada com a primer entrenador de 

categoria sènior a la banqueta Club de Bàsquet Alpicat. El mollerussenc es va trobar un equip 

amb moltes baixes, marcat pel descens a Copa Catalunya. No semblava un projecte fàcil, però a 

força de treballar, el tècnic mollerussenc ha comandat el retorn del club lleidatà a la Lliga EBA (la 

quarta estatal en importància) signant una temporada excel·lent: l’Alpicat ha aconseguit la primera 

posició en la classificació regular, amb 21 partits guanyats i només 5 de perduts, i la tercera posició 

a Copa Catalunya, assolint l’ascens a EBA. Un cop acabat el curs, l’entrenador té diferents opcions 

damunt la taula i ha pres la decisió de no continuar amb el club lleidatà.

D
’on ve la teva passió pel bàsquet?

Em vaig enganxar al bàsquet anant a 
veure amb el meu pare un partit del Lleida 
Bàsquet contra el Barça. Va ser l’any que 
el Lleida va pujar a la primera divisió 
(temporada 2001- 2002). Llavors jo tenia 
6 anys i allò em va motivar per jugar-hi.

En quin moment et planteges ser entrenador?

Amb 17 anys va sorgir l’oportunitat de fer d’entrenador, ja 
que en faltava un al CB Mollerussa. El primer any va anar 
molt i molt bé, vam tenir un grup de jugadors molt maco i 
des de llavors em va enganxar. En dos anys vaig veure que 
m’agradava molt més que jugar.

En quin moment penges les sabatilles per dedicar-te 
exclusivament a entrenar?

Els primers tres anys d’entrenador encara jugava, 
però a poc a poc em vaig anar decantant més per fer 
d’entrenador i ho vaig acabar deixant.

Quins atributs tens com a entrenador que no tenies 
com a jugador?

Jo com a jugador em considerava molt egoista. En canvi, 
com a entrenador empatitzo molt més. He sabut traslladar 
molta confiança als grups que he entrenat.

Per quins equips has passat com a entrenador?

Els tres primers anys vaig entrenar a Mollerussa, però la 
tercera temporada vaig combinar-ho entrenant també 
a la base del Lleida. Amb 20 anys, em van cridar per fer 
d’entrenador ajudant a Copa Catalunya amb l’Alpicat. Tres 
anys després, em van oferir ser ajudant al primer equip 
del Lleida i hi vaig estar un parell de temporades, mentre 
ho combinava entrenant un equip de la base del club. 
L’any passat em va arribar l’oportunitat de ser el primer 
entrenador de l’Alpicat. Aquesta ha estat la meva primera 
experiència com a primer entrenador de categoria sènior 
i ho he combinat entrenant un equip de la base del Lleida.

Es pot viure de ser entrenador?

Depèn. Les dues temporades que vaig estar a LEB Or amb 
el Lleida estava totalment bolcat a la feina i, per tant, havia 
de cobrar. Aquest any, que he entrenat en una categoria 
no professional —tot i que jo m’ho he pres de manera 
totalment professional— ho he hagut de compaginar amb 
altres feines.

A principis de la temporada passada firmes per 
l’Alpicat. Quin equip et trobes?

Un equip amb moltes baixes. Vam haver de treballar 
molt per configurar el grup, i vam formar un equip molt 
heterogeni, amb nois molt joves que venien de cultures 
de bàsquet diferents i no havien jugat mai entre ells. Però 

REDACTORS Jordi Vinuesa i Marina Pallàs Barta   FOTOGRAFIES Jordi Vinuesa
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vam aconseguir-ho. Amb aquest context no semblava 
que la temporada pogués anar tan bé —primers en la 
classificació regular amb 21 partits guanyats i només 5 
de perduts—. 

En quin moment us adoneu que l’ascens a la Lliga EBA 
pot ser un objectiu clar per a finals de emporada?

Va ser durant els cinc primers partits de lliga que ens 
vam adonar del potencial que teníem. Només debutar 
vam guanyar de 31 punts a la pista dels Lluïsos de Gràcia, 
històricament molt complicada. Després vam guanyar 
contra el Castellar, Terrassa i IPSI i només vam perdre a 
Vilatorrada. Des de la quarta jornada ens vam col·locar 
primers a la classificació. Recordo que en aquell moment 
vam tenir una conversa amb el David Almacelles —
segon entrenador— on vam veure que l’ascens podia 
ser l’objectiu. A més, a mesura que va anar passant 
la temporada, es va fer evident que tots els jugadors 
estaven molt compromesos amb el projecte.

Heu treballat la cohesió de grup?

Sí. A principi de temporada vam parlar amb els capitans, 
perquè havíem d’acollir molt bé els nous jugadors. I 
durant la pretemporada, vam fer diferents dinàmiques de 
grup, tant a pista com a fora.

Quins avantatges i desavantatges té formar un equip 
tan jove?

Com a punt fort destacaria que són jugadors que estan 
començant al món del bàsquet de primer nivell i tenen 
molta ambició i compromís. No s’acomoden i el nivell que 
donen sempre és molt alt. A més, el seu marge de millora 
és molt gran. L’inconvenient principal és la gestió de les 
emocions durant el partit —començant per jo mateix—. 
Copa Catalunya és una lliga que té jugadors i entrenadors 
veterans que coneixen molt bé la categoria i juguen també 
intentant treure’t del partit. Però en un equip jove, gairebé 
tot són avantatges.

Quines són les claus d’aquesta temporada tan bona?

El nivell que s’exigien els jugadors a cada entrenament ha 
estat molt important. També s’ha creat una competència 
interna molt bona. Tots els jugadors han entès molt bé el 
seu rol. A més, hem potenciat una rutina setmanal que 
sempre ha estat la mateixa i ha anat molt bé.

Creus que aquesta plantilla està preparada per a 
l’EBA?

No, per a jugar en una categoria superior necessiten un 
salt qualitatiu rellevant.
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Entenc que has rebut diferents 
propostes de futur. Ara és el moment 
de valorar-les?

Sí, hem rebut diferents propostes des 
de fa bastants mesos i hi ha diverses 
opcions damunt la taula.  Un cop 
acabada la temporada —l’11 de juny— 
vam comentar amb el club la proposta 
que més ens cridava l’atenció. El club 
ens va manifestar la seva voluntat de 
donar continuïtat al projecte, però les 
condicions ofertes no eren suficients 
per competir a una categoria més. Fa 
una setmana ens vam tornar a reunir amb el club i 
els vaig comunicar que la temporada que ve ja no 
entrenaré al CB Alpicat.

Ets una persona amb ambició. És important 
que el club que triïs també tingui un projecte 
ambiciós?

Sí, és primordial que el club on vagi sigui ambiciós. 
Durant els 10 anys que he entrenat, m’he caracteritzat 
per tenir sempre al cap la victòria i l’èxit dels meus 

equips —que pot ser que vagi bé o no—.

Hi ha alguna proposta concreta amb un projecte 
que t’encaixi?

Sí, ara estic pendent de confirmar-la.

Serà a la Lliga EBA?

Si tot va bé, sí, però prioritzo més l’ambició que la 
categoria.
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FiraTàrrega aposta per ‘passejar’ 
com a leitmotiv de la 43a edició

Torna el gran format amb quatre espectacles i destaca la forta 
presència de propostes que reclamen la participació activa del públic

F
iraTàrrega ha presentat la seva 43a edició amb 
una programació de 46 espectacles de 45 
companyies. El festival, que es durà a terme 
entre el 7 i el 10 de setembre, comptarà amb 
25 estrenes. A l’edició d’enguany, el 50% de 
les companyies són catalanes, el 22% són de 
la resta de l’Estat i el 28% són internacionals. 

Des de la Fira, destaquen la tornada del gran format amb 
quatre espectacles i la forta presència de propostes que 
reclamen la participació activa del públic. ”La programació 
és paritària, un 60% de les produccions compten amb 
una dona a la direcció o la autoria”, comenta la directora 
artística de la Fira, Anna Giribet. 

Pels quatre dies de Fira, hi ha programats 29 espectacles 
de carrer: 10 que es duran a terme en sala i 7 representats 
en espais no convencionals. Pel que fa a la disciplina dels 
espectacles, 18 seran de teatre, 13 de dansa, 11 de circ, 3 
seran instal·lacions i 1 actuació serà musical. A més, hi ha 
14 propostes programades on el públic serà un agent més 
de la representació.

La programació es divideix entre produccions a 
l’espai públic (com ‘Les nostres terres com planetes 
dansant’, Hands Up’, Follow me’, ‘Plata’, ‘A rienda suelta’, 
‘Definicions ambulants’ , ‘Collective Matter’, ‘Mutabilia’ i 
‘Silent’), d’entreteniment (com ‘Fish Mobile’, ‘Ma Solitud’, 
‘El venedor de fum [Crònica d’una invenció]’, ‘Vivir en 
videoclip. Tú, yo, nosotris y un karaoke’, ‘Wazo’, ‘Uroboros’, 
‘360º’, ‘Steampinball’, Rhinos’, ‘Orelles’, ‘R.E.M.’, ‘Tout/
Rein’ i ‘El jorn del judici’), de literatura (com ‘Recreativas 
Federico’, ‘Fiammiferi’, ‘El valor de res’ i ‘Llumeneres’), 
memòria-arrels-rituals (com ‘Noves espiritualitats per a 
persones atees’, ‘Olvido Flores’, ‘Jo, travesti’, ‘La pedra 
de fusta’, ‘Hohihu. L’horrible història de la humanitat’, 
‘Idiòfona’, ‘Sonoma’, ‘Ramat simfònic’, ‘Lofaunal’, ‘Pli’ i 
‘El testament’) i identitats (com ‘Together to Get There’, 
‘Lo único que verdaderamente quise toda la vida es 
ser delgada’, ‘Mo et le ruban rouge’, ‘Lenguajes’, ‘Amal’, 
‘Altsasu’, ‘Dopplegänger’, ‘La veu submergida’ i ‘Wa7ch 
Morocco’).

REDACTOR Jordi Vinuesa  FOTOGRAFIES Jordi Vinuesa

’Passejar’, el leitmotiv de la 43a edició de FiraTàrrega’

FiraTàrrega aposta per ‘passejar’ com a leitmotiv de la 43a 
edició per, entre d’altres, fer valdre el paisatge de ponent. 
Hi ha diverses propostes vinculades a les accepcions 
de passejar. Agniete Lisickinaite proposa ‘Hands Up’, un 
recorregut rehivindicatiu en silenci per la ciutat. Moon 
Ribas i Quim Girón suggereixen un caminar “gregari” al 
ritme de ‘Ramat simfònic’ al parc de Sant Eloi, destaca 
la directora artística de la Fira, Anna Giribet. En el mateix 
ambient, Joan Català farà deambular als espectadors en 
una instal·lació plàstica i sonora a ‘Idiòfona’. El caminar 
forçat es podrà veure a ‘Mo et le ruban rouge’, de la Cie. 
L’homme Debout. La companyia de circ Be Flat proposa una 
passejada sospitosa a ‘Follow me’. ‘Definicions ambulants’ 
d’Eléctrico 28 “recorda a les passejades d’Aristòtil, qui 
ensenyava filosofia als seus alumnes mentre passejaven”, 
apunta Giribet.
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PÚBLIC ACTIU

L’Escamot
FiraTàrrega ha creat un Escamot 
voluntari que formaran un centenar 
de persones per participar en 
diferents espectacles.

Quatre espectacles de gran format

La Veronal estrena en format de carrer ‘Sonoma’, un 
espectacle de dansa que partirà del so i el cos com eixos 
per tornar a l’origen. Kaleider inundarà el reguer amb ‘Fish 
Mobile’, una instal·lació gegant de peixos que neden pel cel. 
La cie. L’homme Debout acompanyarà el públic de la Fira per 
‘Mo et le ruban rouge’, un viatge pel conflicte en l’imaginari 
d’un nen. Alba G Corral i l’Orquestra Julià Carbonell de les 
Terres de Lleida proposen ‘Les nostres terres com planetes 
dansant’, un espectacle audiovisual que agermana les 
Terres de Ponent amb l’Ebre. Es podrà veure diumenge 10 a 
la plaça Major a les 21 h de la nit, però un dia abans es podrà 
gaudir d’un assaig obert a les 20 h.

Procedència dels espectacles: set espectacles de les 
terres de Lleida

Hi ha programats 23 espectacles de Catalunya, 
dels quals 7 de Lleida; 1 espectacle de procedència 
mixta italocatalana; 10 espectacles de la resta de 
l’Estat provinents d’Andalusia, Euskadi, Galícia, Illes 
Balears, Madrid, Navarra i País Valencià; i hi ha 12 
espectacles internacionals de Canadà, Dinamarca, 
França, Itàlia, Lituània, Portugal, Regne Unit, 
República Txeca i Bèlgica.

La programació de la 43a FiraTàrrega compta amb 
un 15% del total d’espectacles de companyies de 
la demarcació de Lleida. Hi seran presents Alba 
G. Corral i l’Orquestra Julià Carbonell, A-rítmiks, 
Holoqué, La Baldufa, La casa oscura i Zum-Zum 

Teatre (amb 2 espectacles).

A la programació lleidatana de la Fira, destaca un 
espectacle d’arrels locals. Els targarins Jofre Costa 
(ballarí) i Gerard Muntaner (percussionista) són els 
impulsors de la companyia A-rítmiks, que enguany 
aterra a la programació de la Fira amb l’obra ‘360º’, 
una conjunció entre “dansa, música i teatre” , 
apunten els artistes de la capital de l’Urgell. Costa 
i Muntaner destaquen que “sempre havia estat un 
objectiu estar programats a FiraTàrrega” i després 
de cinc anys actuant a banda de la programació, 
ho han aconseguit. Els joves artistes passaran 
per Polònia abans de trepitjar de nou els carrers 
de Tàrrega, ja que del 7 al 9 de juliol han estat 
programats per l’ULICA Street Theatre Festival de 
Polònia.

 
Vinculació amb Tàrrega

En el marc de la connexió entre FiraTàrrega i 
la capital de l’Urgell, també hi ha programada 
l’actuació de BATbatuka i la programació musical 
de les nits Moritz dissenyada per l’associació 
Paupaterres i Llibert Barquets. A més, es revalida 
l’acord amb Cartaes per a la confecció dels coixins 
que s’usaran com a seients reutilitzables els dies 
de la Fira. També actuarà la cia. Paranys amb ‘La 
cançó de les mentides’, espectacle guanyador 
del Concurs de teatre amateur de Tàrrega. La 
Figuerosa acollirà ‘El valor de res’ de la cia. Pagans, 
un ritual experiencial tant individualment com 
col·lectivament
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E
n la Jorgina Carrera Capell hi 
trobem una aliada disposada 
a defensar les nostres 
llibertats individuals, i ho fa 
a través d’una via tan poc 
convencional com efectiva i 
revolucionària: la moda. El seu 

mitjà és l’art en totes les seves formes, 
i en ell troba les vies per expressar-
se i permetre que la gent s’expressi 
lliurement.

La inclinació per aquest i la personalitat 
que caracteritza avui Carrera es 
manifesta des de tant temps enrere com 
podríem recordar. Aquí em permetré la 
llicència de servir-me d’una anècdota 
personal per explicar-vos fins a quin 
punt és així. I és que quan tot just jo 
tenia cinc anys, ella va ser la persona 
qui em va fer prendre consciència de 
la importància que tenia que fos jo qui 
escollís lliurement com volia vestir-me (i 
com no). Arribaven les festes del poble 
i la colla d’amics van proposar vestir-me 
de catalaneta, ja que era la més petita del 
grup i la imatge resultant hauria tingut 
un evident caràcter entranyable. “Que es 
vesteixi de catalaneta si ella vol vestir-
se de catalaneta”, va llançar, però, una 
Jorgina de tot just vuit anys. No és que jo 
no volgués fer-ho, però amb cinc anys, ni 
tan sols havia cregut que tingués l’opció 
d’escollir. Saber que podia fer-ho va fer 
que prengués consciència, segurament 
per primer cop a la meva vida, que el meu 
criteri valia. I que, a més a més, podia 
expressar-lo a través de la roba.

Amb aquest mateix objectiu és que la 
Jorgina va traslladar-se de Miralcamp 
a Anvers, des d’on s’ha consolidat com 
una professional de la indústria amb la 
seva pròpia empresa, 113 MAISON, que 
ha fundat junt amb la fotògrafa Mariona 
Puig.

REDACTORA Marina Pallàs Barta   FOTOGRAFIES Mariona Puig

Jorgina Carrera Capell: 
la moda com a defensa de la llibertat
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Quant fa que vius a Anvers (o fora de Miralcamp, en cas que hagis 
estat abans en altres llocs)?

Fa dotze anys que visc fora de Miralcamp; vaig viure tres anys a Barcelona, 
i quan vaig acabar d’estudiar, em vaig mudar amb la Mariona a Anvers.

Què et va dur allà?

Volíem canviar d’aires i començar de zero en un lloc nou. Evolucionar, 
aprendre i desenvolupar-nos com a persones. Crec que si no ho fas de 
jove, t’acabes conformant i et va fent cada vegada més mandra i por, 
provar aventures així. No teníem res a perdre i sabíem que sempre 
podríem tornar si no ens agradava.

A més, no ens ho vam pensar gaire. Jo volia anar a viure a París, però la 
Mariona ja hi havia viscut quan tenia disset o divuit anys, i no volia tornar-
hi, ja que els apartaments allà són extremadament petits. Per sort, la vaig 
escoltar. Anvers és una ciutat molt còmoda i pràctica, ho tens tot molt a 
prop, sempre hi passen coses i quan hem d’anar a París per feina, hi som 
en dues hores en tren.

Allà, amb la Mariona Puig fundeu 113 MAISON, una marca amb 
uns dissenys molt especials i uns valors molt clars (unicitat, 
processos artesanals...) que ha agafat molta volada i que ja ha 
recorregut passarel·les de moda cabdals com la 080. Com arribeu 
a internacionalitzar el vostre concepte?
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Definitivament, 113 MAISON és més que una marca 
de roba per nosaltres: és la fusió de la nostra feina. És 
com veiem les peces de roba, com les sentim, com 
les volem ensenyar i com les volem fotografiar. És 
com concebem el disseny, i també la fotografia de 
moda i la fotografia en si, la música i molt més. Quan 
vam desfilar a la 080, la Generalitat i el Consorci 
d’Artesania ens va donar una ajuda per expandir-
nos més internacionalment. I ara, majoritàriament, 
la marca es ven en botigues de Japó i Austràlia, i 
molta gent d’arreu del món compra via ‘online’. 

I com viviu aquesta evolució?

Amb els anys, el disseny ha anat evolucionant i, 
amb ell, també ho ha fet 113 MAISON. Actualment, 
el que venem més són les peces més úniques i 
especials. És per això que hem acabat fent peces 
tan experimentals, que potser no són tant per portar cada dia, 
sinó que, segurament, són més aviat vistes com una peça d’art 
per col·leccionar i per portar en ocasions especials.

Com és un dia qualsevol a la teva feina? Què és el que 
t’agrada més de la teva professió?

Cada dia és diferent, i va per èpoques de l’any. Durant uns mesos, 
cosim les peces que ens han comprat les botigues; altres, ens 
dediquem a dissenyar peces noves, buscar teixits, fer totes les 

fotografies...; i entremig, quan entra una venda privada també 
s’ha de fer, i bastant ràpid. Hi ha temporades molt aclaparants 
en què tota la feina t’entra de cop per tot arreu, i d’altres que 
estem més lliures i podem anar més tranquil·les.

Els teus dissenys tenen un estil propi (impregnat de 
textures i de formes asimètriques), i gairebé semblen 
orgànics, vius. On trobes la inspiració a l’hora de crear-
los?
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D’una barreja de coses diferents: del classicisme i romanticisme 
en la música; del vestuari i fotografia antiga i històrica; i de 
qualsevol cosa relacionada amb la mort i la decadència, com 
ara les petxines marines, les pedres, els esquelets, i altres 
formes orgàniques.

A part d’això, els materials que utilitzem també són una gran 
font d’inspiració per a nosaltres. Això passa per treballar amb 
teixits naturals crus, taques, retalls de teixit antic, puntes i 
treballs de fil antic.

La recerca de la identitat (si és que mai arribem a trobar-
la) sembla reflectir-se en els dissenys tant de la roba 
com de les fotografies de la marca. Al web, sota el segell 
característic de la Mariona Puig, les fotografies retraten 
alguns paisatges i escenaris de Miralcamp... Com 
s’integren aquests orígens en la marca?

La Mariona porta onze anys fent un projecte de fotografies 
sobre Miralcamp i els seus voltants. Es coneix cada racó i cada 
detall de la zona, i podria perfectament fer un mapa fotogràfic 
de tota la zona, perquè ho ha fotografiat tot. El paisatge rural, 
la imatge bucòlica, l’abandonament, la natura, els traços 
fantasmagòrics... es representen tant en les seves fotografies 
com en les nostres siluetes, formes, materials i teixits que 
utilitzem.

 Algunes sessions editorials també les heu fet aquí, en 
paisatges que, mentre pels miralcampins són molt 
familiars, per la gent de fora poden ser molt característics. 
Què us porta a decidir-vos per aquests escenaris?

El fet que a la Mariona li despertin tanta curiositat els paisatges 
i llocs tant característics de Miralcamp, el concepte del seu 
projecte, encaixa perfectament amb el de la marca. I també 
pesa el fet natural de tendir a tornar als orígens quan marxes 
de casa.

També dieu que les vostres peces amaguen secrets del 
passat que només els propietaris podran conèixer...

Fem la roba nosaltres mateixes al taller, així que ens agrada 
que cada peça sigui diferent de l’anterior, ni que sigui el mateix 
model. Ens agrada molt canviar detalls, posar butxaques 
amagades, petits brodats…

Tens previst viatjar a Miralcamp aviat?

Intento venir a veure a la família dues o tres vegades a l’any, 
sobretot quan fa bon temps.
 
Què és el que trobes a faltar més d’aquí quan ets a Bèlgica?

La família, el menjar, la tranquil·litat i el bon temps.
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BREU HISTÒRIA DEL BUTLLETÍ 
OFICIAL DE LA PROVÍNCIA DE LLEIDA

Capítol I

A
bans d’explicar la història del Butlletí Oficial de 
la nostra província, voldria referir-me, encara 
que breument, als seus antecedents en la 
tasca informativa local.

Les reials ordres, decrets i disposicions que 
interessaven a la província o que devien ser 

de general coneixement, s’editaven a Madrid o Barcelona, 
i després eren enviades a Lleida, on es reimprimien als 
tallers de Cristóbal Escuder o de la vídua d’Escuder i fills de 
Bonaventura Corominas.

Aquestes “Reials Cèdules”, com se’n deia, venien dirigides 
al Consell, Justícia i Regiment (en el sentit que es donava 
aleshores a aquestes paraules) de la ciutat, i alguna vegada, 
fins i tot, varen estar signades pel rei i lacrades amb el 
segell reial.

El sistema que se seguia per donar-les a conèixer era el de 
les “veredas”, també anomenades “pasapliegos”.

Aquestes consistien en una mena de despatxos o circulars 
que els mateixos veïns dels pobles havien de portar, 
obligatòriament, fins a l’ajuntament més proper, pel seu 
propi compte i risc. Amb aquest procediment es pot 
veure la lentitud amb què devien arribar aquestes ordres 
als pobles més apartats, si es considera que en algunes 
èpoques, com per exemple la Guerra de la Independència, 
se succeïen diversos informes diaris.

Per acabar amb aquest inconvenient, S. M. la reina 
governadora, Na Maria Cristina de Borbó, en nom de sa 
augusta filla Isabel II, suprimeix, per R. O. de 20 d’abril de 
1833, les antigues reials cèdules i mana publicar el ‘Butlletí 
Oficial de Catalunya’ que vindria a substituir així totes les 
fulles que s’editaven al Principat.

El primer número del Butlletí va aparèixer el 3 de novembre 
de 1833 i es publicava els dimarts, dijous i diumenges. 
Havien d’estar-hi subscrits tots els ajuntaments de 
Catalunya, per la qual cosa pagaven 34 rals de velló cada 
trimestre.

Molt curta havia de ser la seva vida, ja que amb motiu 
de la creació de les províncies espanyoles, amb la seva 
actual delimitació, la mateixa reina governadora ordenà la 
publicació dels butlletins oficials de cada província. Amb 
això nasqué el nostre Butlletí Oficial, amb el vistiplau del 
poble, lliure ja de prestar altres serveis gratuïts a l’Estat.

Era l’època del gran moviment urbanístic de Lleida, 
circumdada encara de muralles. L’època del ressorgiment 
modern de la ciutat que conegueren els nostres avis, de les 
reformes constitucionals, dels grups polítics autors dels 
punyents gravats i burlesques caricatures del govern, de la 
milícia urbana, del còlera morbós, dels vistosos uniformes 
dels militars i, per descomptat, de les interminables hores 
de tertúlia.

D i r i g i a  e l s  d e s t i n s  d e  l a  p r o v í n c i a 
en  Mariano  Valero i   Arteta, el seu primer 
subdelegat principal de Foment o governador 
civil.

Sota el seu mandat aparegué el primer número 
del ‘Butlletí Oficial de la Província de Lleida’ el 
dimarts 27 de maig de 1834, editat als tallers 
que l’impressor Ignasi Buixó tenia instal·lats a la 
plaça de la Paeria, 46, els quals un any després 
s’anomenarien “Impremta del Butlletí Oficial”.

La contractació del Butlletí es feia mitjançant 
subhasta. Aquesta era a la baixa, i l’adjudicació 

TRANSCRIPCIÓ I TRADUCCIÓ: Dionís Gutiérrez i Rosich
FONT: Jaime Suances Torres. Revista Ilerda de l’IEI, número XXIV, any XVIII – 1960, pàgines 159 a 164
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era per  tot  un any solar,  amb 
l’obligació de continuar editant-
lo fins que no s’hagués resolt la 
subhasta següent.

Les proposicions per entrar a la 
subhasta s’havien de fer en un sobre 
tancat que s’obria en presència del 
governador, de dos diputats i del 
secretari, i en el qual cada editor 
oferia les seves condicions. Per 
tenir dret a l’adjudicació del Butlletí, 
s’havia de dipositar a la Tresoreria 
del Govern una fiança de 16.000, 
12.000 o 8.000 rals,  segons la 
província fos de primer, segon o 
tercer ordre, respectivament. Lleida 
era de tercer ordre.

En la seva publicació intervingueren, 
a més del citat Ignasi  Buixó, els 
acreditats impressors i pròcers 
ciutadans Josep Sol i Beltran (1815-
1889) i el seu fill Josep Sol i Torrens 
(1843-1921).

El primer l’agafà a càrrec seu el 
gener de 1841. La impremta estava 
a l’antiga Casa Tàpies, al carrer de 
Cavallers, 4, davant del Teatre, i 
després al carrer Major, 19.

En aquesta impremta és on el 
nostre Butl letí  es perfeccionà; 

la seva tipografia i retolació són 
més acurades i  artístiques i ,  al 
mateix temps, adquireix una major 
disposició i presentació.

Josep Sol i Beltran havia de regentar-
lo al llarg de trenta-quatre anys, amb 
la sola interrupció d’un, el 1857, en 
què l’imprimiria Josep Rauret, que 
tenia el seu taller d’impremta al 
carrer Major, 47.

Des de 1875, l’encarregat de la seva 
publicació és Josep Sol i Torrens, 
fill de l’anterior. Aquest és l’últim 
impressor particular de qui depèn 
el Butlletí de la nostra província, 
perquè a partir de l’1 de juliol de 1882 
es fa càrrec de la seva publicació 
l a  D i p u t a c i ó  P r ov i n c i a l ,  s o t a 
l’;administració de Luís de Marlés, 
director  a l’ensems  de la Casa de 
Misericòrdia.

El taller d’impressió s’instal·là a la 
mateixa Casa, servint com a lloc 
de capacitació per als asilats, i 
també  com a aprenentatge d’un 
ofici que els fos útil el dia de demà 
en sortir de l’establiment benèfic.

El contingut del ‘Butlletí Oficial’ fou, 
en un principi, solament de reials 
ordres, decrets i circulars del Govern 

Civil  i  del Mil itar i  Polític de la 
Província, les quals havien de ser 
acomplertes a partir dels vint dies de 
la seva publicació a la Gaseta de 
Madrid, si no es deia altra cosa. Però 
com que, ja des dels primers anys 
resultava molt àrid i comptava amb 
molt pocs subscriptors, s’ordena que 
es procuri “amenitzar en lo possible 
amb la publicació d’articles sobre 
agricultura, arts, indústria, comerç i 
literatura, la qual elecció procurarà 
l ’editor fins on arribin els seus 
coneixements”.

I així es va fer des d’aleshores. 
Hi hem trobat: publicitat literària, 
fórmules per a la  profi laxi  del 
còlera, anècdotes populars i casos 
curiosos encaminats a distreure 
els lectors, curioses multes, preus 
d e   d i ve rs o s  a r t i c l e s ,  a ra n ze l s 
de duana, anuncis de tota mena 
recollits d’alguns diaris com podien 
ser: ‘El  Compilador’, ‘El Orden’, la 
revista ‘La Abeja’ i fins i tot alguna 
notícia de l’estranger.

Ta m b é  h i  h e m  t r o b a t  a l g u n a 
proclama pol í t ica  i  invect ives 
contra els “facciosos” carlistes que 
il·lustren sobre la història provincial.

Continuarà...
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INGREDIENTS:

2 tasses de pastanagues ratllades fines

1 1/2 tasses de sucre

1 tassa d’oli vegetal

4 ous

2 tasses de farina

1 1/2 culleradetes de bicarbonat de sodi

1 1/2 culleradetes de pols d’enfornar

1/2 culleradeta de sal

1 culleradeta de canyella en pols

1/2 culleradeta de nou moscada molta

1/2 culleradeta de gingebre en pols

1/2 tassa de nous picades (opcional)

1/2 tassa de panses (opcional)

PER AL GLACEJAT:

225 g de formatge crema a temperatura ambient

1/2 tassa de mantega sense sal a temperatura ambient

2 tasses de sucre en pols (sucre de llustre)

1 culleradeta d’extracte de vainilla

INSTRUCCIONS:

Preescalfa el forn a 180 °C. Greixa o enfarina un motlle per a pastís.
En un bol gran, mescla el sucre i l’oli fins que estiguin ben combinats. 
Agrega els ous, un a un, batent bé després de cada addició. 

Incorpora les pastanagues ratllades i mescla fins que estiguin 
distribuïdes de manera uniforme.

En un altre bol a part, tamisa la farina, el bicarbonat de sodi, la pols 
d’enfornar, la sal, la canyella, la nou moscada i el gingebre. Agrega 
aquesta mescla seca a la mescla de pastanagues i mescla fins que 
estiguin ben combinats. Si desitges, pots agregar les nous picades 
i les panses en aquest punt i barreja-les.

Aboca la massa en el motlle i allisa-la amb una espàtula.

Introdueix en el forn preescalfat durant aproximadament 45-50 
minuts, o fins que en inserir un escuradents en el centre del pastís, 
aquest surti completament net.

Retira el pastís i deixa’l refredar en el motlle durant uns 10 
minuts. Després, transfereix-ho a una reixeta perquè es refredi 
completament.

Mentre el pastís es refreda, prepara el glacejat. Per a això, en un 
bol, bat el formatge crema i la mantega fins a obtenir una mescla 
suau i cremosa. Agrega gradualment el sucre en pols i la vainilla, i 
continua batent fins a aconseguir una consistència suau.

Una vegada que el pastís estigui completament fred, cobreix la 
part superior amb el glacejat.

Pots decorar-ho amb nous picades o pastanagues ratllades, si ho 
desitges.

Avui fem... 
Pastís de pastanaga
RECEPTA DE: Eva Remolina | AMIC
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